

DOI: 10.18572/1812-3783-2021-7-34-40

ОТВЕТСТВЕННОСТЬ ЗА ФАЛЬСИФИКАЦИЮ ЕДИНОГО ГОСУДАРСТВЕННОГО РЕЕСТРА ЮРИДИЧЕСКИХ ЛИЦ, РЕЕСТРА ВЛАДЕЛЬЦЕВ ЦЕННЫХ БУМАГ ИЛИ СИСТЕМЫ ДЕПОЗИТАРНОГО УЧЕТА (СТ. 170.1 УК РФ) КАК ОДИН ИЗ СПОСОБОВ БОРЬБЫ С РЕЙДЕРСТВОМ

**Гладких Виктор Иванович,
главный научный сотрудник
Всероссийского научно-исследовательского института
Министерства внутренних дел Российской Федерации,
заслуженный юрист Российской Федерации,
доктор юридических наук, профессор
*gladkich04@mail.ru***

В статье на основе теории и практики применения ст. 170.1 УК РФ рассматривается ее уголовно-правовое значение в борьбе с рейдерством. Отмечается конструктивное несовершенство диспозиции ч. 1 данной нормы, невостребованность ч. 2–5, проблемы квалификации деяния, предусмотренного указанной нормой, ее соотношение и разграничение с другими «антирейдерскими» составами (ст. 185.2, 185.4, 185.5, 285.3 УК РФ).

Предлагается ряд мер по совершенствованию ст. 170.1 УК РФ и ее смежных составов.

Ключевые слова: рейдерство, фальсификация государственных реестров, юридическое лицо, ценные бумаги, проблемы квалификации.

RESPONSIBILITY FOR THE FALSIFICATION OF THE UNIFIED STATE REGISTER OF LEGAL ENTITIES, SECURITIES HOLDERS REGISTER OR CUSTODIAN ACCOUNTING SYSTEM (ARTICLE 170.1 OF THE CRIMINAL CODE OF THE RUSSIAN FEDERATION) AS ONE OF THE WAYS OF FIGHTING ILLEGAL TAKEOVER

**Gladkikh Viktor I.
Chief Research Scientist of the National Research Institute
of the Ministry of the Interior of the Russian Federation
Honored Lawyer of the Russian Federation
LL.D., Professor**

The article, based on the theory and practice of applying Art. 170.1 of the Criminal Code of the Russian Federation considers its criminal-legal significance in the fight against raiding. The author notes the constructive imperfection of the disposition of part 1 of this norm, the lack of demand for parts 2–5, the problem of qualifying the act provided for by this norm, its correlation and differentiation with other “anti-raider” structures (Articles 185.2, 185.4, 185.5, 285.3 of the Criminal Code of the Russian Federation).

A number of measures are proposed to improve Art. 170.1 of the Criminal Code of the Russian Federation and its related compositions.

Keywords: raiding, falsification of state registers, legal entity, securities, qualification problems.